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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury i Środków Przekazu (nr 42)
20 października 2016 r.
Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Elżbiety Kruk (PiS), przewodniczącej Komisji, przeprowadziła pierwsze czyta-
nie i rozpatrzyła: 

– poselski projekt uchwały w sprawie upamiętnienia 10. rocznicy śmierci 
Marka Grechuty (druk nr 940).

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Joanna Góral, Eliza Kalita – z sekreta-
riatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Łukasz Grabarczyk, Krzysztof Karkowski, Ewelina 
Maksimiec – legislatorzy z Biura Legislacyjnego.
Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):

Otwieram  posiedzenie  Komisji  Kultury  i Środków  Przekazu.  Stwierdzam  kworum. 
Witam wszystkich obecnych. Dzisiejszy porządek posiedzenie Komisji obejmuje: pierw-
sze czytanie poselskiego projektu uchwały w sprawie upamiętnienia 10. rocznicy śmierci 
Marka Grechuty. Czy są uwagi do porządku dziennego? Nie ma. 
Stwierdzam, że porządek dzienny został przyjęty.
Bardzo proszę panią poseł Barbarę Dziuk – przedstawiciela wnioskodawców – o uza-

sadnienie projektu.

Poseł Barbara Dziuk (PiS) spoza składu Komisji:
Pani przewodnicząca, szanowni państwo. Z racji tego, że w tym roku przypada 10. rocz-
nica śmieci wybitnego artysty, czuję się zobowiązana, aby prosić państwa o pozytywne 
zaopiniowanie uchwały intencyjnej, ponieważ jest to osoba wyjątkowa. Marek Grechuta 
urodził się 10 grudnia 1945 roku w Zamościu, zmarł 9 października 2006 roku w Kra-
kowie. Od wczesnego dzieciństwa do ukończenia szkoły średniej artysta uczył się gry 
na fortepianie. Po maturze rozpoczął studia architektoniczne na Politechnice Krakow-
skiej i na stałe zamieszkał w Krakowie. 
Wraz  z pianistą  i kompozytorem Janem Kantym Pawluśkiewiczem założył  grupę 

„Anawa”. Wtedy też powstały najbardziej znane poetyckie teksty, wpisane w aranżacje 
wykorzystujące instrumentarium typowe dla utworów muzyki klasycznej. W 1967 roku 
otrzymał za swoje kompozycje dwie główne nagrody na Festiwalu Piosenki Studenc-
kiej. W 1970 roku ukazał się pierwszy album artysty, zaś album „Korowód” z 1971 roku 
został uznany za jedno z najważniejszych dzieł muzyki popularnej XX wieku. 
Rok 1971 to również czas dalszej współpracy z Janem Kantym Pawluśkiewiczem, 

w efekcie której stworzyli „Szaloną lokomotywę” – musical oparty na dziełach Stani-
sława Ignacego Witkiewicza, spektakl muzyczny popularny na wielu scenach polskich 
teatrów. Utwór „Hop, szklankę piwa” przyniósł Markowi Grechucie Grand Prix Festi-
walu Piosenki Polskiej w Opolu. Artysta tworzył muzykę filmową i ilustrował muzycznie 
widowiska teatralne, poświęcone poetom – od Kochanowskiego przez Juliusza Słowac-
kiego do Kazimierza Przerwy-Tetmajera, Bolesława Leśmiana i Kazimierza Wierzyń-
skiego. Związany z „Piwnicą pod Baranami” koncertował w Polsce i na świecie: w Euro-
pie, USA, Kanadzie i Australii. 
Po wyciszeniu artystycznym w latach 80. na scenę powrócił w 1989 roku. Współpra-

cował także z młodym pokoleniem – wspólnie z zespołem Myslowitz nagrał utwór „Kra-
ków”, a ostatnią płytą Grechuty z premierowym materiałem były „Niezwykłe miejsca” 
z 2004 roku, na której znalazły się piosenki poświęcone miejscom, które go oczarowały. 
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Marek Grechuta zmarł po długiej i ciężkiej chorobie 9 października 2006 roku w Kra-
kowie. Uhonorowany pośmiertnie Krzyżem Komandorskim Orderu Odrodzenia Polski 
oraz Złotym Medalem Zasłużony Kulturze Gloria Artis w 2005 roku. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dziękuję bardzo pani poseł. Otwieram debatę ogólną o projekcie. Czy są uwagi i pytania 
do pani poseł? Bardzo proszę – pani poseł Borowska.

Poseł Elżbieta Borowska (Kukiz15):
Mam tylko drobne pytanie. Czy w pierwszym zdaniu nie ma przypadkiem drobnego 
błędu językowego? Powinno być „w 10 rocznicę śmierci Marka Grechuty” – „W przypa-
dającą w październiku”…

Poseł Barbara Dziuk (PiS) spoza składu Komisji:
Tak, „w rocznicę”, jest literówka.

Poseł Elżbieta Borowska (Kukiz15):
Tylko ta jedna uwaga, ta literówka.

Poseł Barbara Dziuk (PiS) spoza składu Komisji:
Ja też może zgłoszę…

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Przepraszam, ale to później, jak przystąpimy do rozpatrywania szczegółowego, a teraz 
bardzo proszę o ogólne uwagi i pytania do posła wnioskodawcy, jeśli oczywiście takie są. 
Za tę uwagę  szczegółową  oczywiście  dziękujemy.  Przyjmiemy  ją po zakończeniu 

pierwszego czytania. Jeśli nie ma uwag i pytań… Bardzo proszę, pani poseł Machałek.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Widzę, że tutaj są też zasugerowane przez językoznawców poprawki, które…

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Przepraszam, ale to już po zakończeniu pierwszego czytania. To są szczegółowe uwagi.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Tak, myślałam, że już jesteśmy na tym etapie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Jeszcze nie przeszliśmy do tego  etapu.  Jeśli nie  słyszę uwag  i pytań,  to stwierdzam 
zakończenie pierwszego czytania.
Przystępujemy do rozpatrzenia projektu uchwały. Czy są uwagi do tytułu uchwały? 

Bardzo proszę – pan poseł Babinetz.

Poseł Piotr Babinetz (PiS):
Dziękuję, pani przewodnicząca. Myślę, że tytuł uchwały powinien brzmieć: „w sprawie 
upamiętnienia Marka Grechuty w 10. rocznicę śmierci”, by nie pamiętać śmierci, tylko 
Marka Grechutę.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Pani poseł wnioskodawca?

Poseł Barbara Dziuk (PiS) spoza składu Komisji:
Tak jest.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Nie ma sprzeciwu do przyjęcia tej uwagi pana posła Babinetza. Czy musimy składać 
poprawkę, Biuro Legislacyjne? Nie, bo to jest uwaga językowa.
Czy  jest sprzeciw wobec przyjęcia tytułu wraz z propozycją zgłoszoną przez pana 

posła Babinetza? Nie ma, Komisja przyjęła tytuł uchwały.
Przechodzimy do akapitu pierwszego. Rozumiem, że tutaj też przyjmujemy uwagę 

językową pani poseł Borowskiej: „w 10 rocznicę śmierci Marka Grechuty”. Czy są jeszcze 
inne uwagi do tego akapitu?
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Poseł Marzena Machałek (PiS):
Czy poprawa przecinków to też jest uwaga?

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Tutaj trzeba poprawić przecinki.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo prosimy.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
„W przypadającą  w październiku  2016  roku  10  rocznicę  śmierci  Marka  Grechuty” 
– wykreślamy przecinek  –  „Sejm Rzeczypospolitej Polskiej”. Wykreślamy przecinek 
po „Grechuty”.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Wykreślamy przecinek po „Grechuty”.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Mam też uwagi do drugiego akapitu.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Na razie pierwszy. Tutaj tylko ten jeden przecinek, reszta jest dobrze według pani poseł. 
Czy są inne uwagi bądź uwagi do tej poprawki językowej pani poseł Machałek?
Czy  jest  sprzeciw  co do przyjęcia  pierwszego  akapitu  uchwały w tym  brzmieniu, 

ze zgłoszonymi poprawkami  językowymi? Nie ma, Komisja przyjęła pierwszy akapit 
w tym brzmieniu z drobnymi zmianami językowymi.
Przechodzimy do akapitu drugiego. Czy są uwagi do akapitu drugiego uchwały? Bar-

dzo proszę – pani poseł Czerwińska.

Poseł Anita Czerwińska (PiS):
Uwaga do słowa „unikatowy”. Nie wiem, może zręczniej byłoby je zastąpić synonimem 
„wyjątkowy”, ponieważ dotyczy to osoby, a „unikatowy” bardziej kojarzymy z przedmio-
tami, z rzeczami.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
To jest przedostatni wers.

Poseł Anita Czerwińska (PiS):
Drugi akapit, ostatnie zdanie. Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Bardzo proszę – pani poseł Machałek.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Zgadzam się z uwagami językoznawców, że trzeba to troszeczkę rozbić i poprawić styli-
stycznie, redakcyjnie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Przepraszam bardzo, nie zauważyłam, że jest propozycja Biura Legislacyjnego brzmie-
nia całego akapitu drugiego. Z uwag państwa posłów rozumiem, że ta wersja będzie lep-
sza. Uznajemy ją zatem za wersję wyjściową. Widzę też zgodę przedstawicieli wniosko-
dawców. Pracujemy nad akapitem w wersji zaproponowanej przez Biuro Legislacyjne. 
Bardzo proszę o uwagi do tej propozycji. Czy są uwagi do tej propozycji? Nie ma. Czy jest 
sprzeciw co do przyjęcia zapisu akapitu drugiego w wersji zaproponowanej przez Biuro 
Legislacyjne? Nie ma, Komisja przyjęła akapit drugi.
Przechodzimy do akapitu trzeciego. Czy są uwagi do akapitu trzeciego? Bardzo pro-

szę – pani poseł Machałek.
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Poseł Marzena Machałek (PiS):
Chodzi o przecinek. „Sejm Rzeczypospolitej Polskiej,” (przecinek) „doceniając zasługi 
artysty i jego ogromny wkład w rozwój polskiej kultury,” (przecinek) „składa cześć jego 
pamięci w 10. rocznicę śmierci”.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak, jest zgoda posła wnioskodawcy.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Jeszcze jedna uwaga, jeśli mogę, pani przewodnicząca.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak, bardzo proszę.

Poseł Marzena Machałek (PiS):
Musimy przyjąć konsekwentnie – stawiamy kropkę po cyfrze albo nie stawiamy. Możemy 
stawiać kropkę, ale nie musimy, to nie jest bezwzględny wymóg, więc musimy się zdecy-
dować. Stawiamy kropki w całej uchwale albo nie stawiamy.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Zaproponowałabym, żebyśmy stawiali kropki, co oznacza wstawienie kropki w akapicie 
pierwszym, dlatego że takie zapisy stosowaliśmy w uchwałach przyjmowanych przez 
Komisję. Dziękuję bardzo za tę uwagę. Czy są jeszcze  jakieś uwagi? Nie ma. Czy jest 
sprzeciw co do przyjęcia akapitu trzeciego z tymi poprawkami językowymi? Nie ma.
Kto jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie upamiętnienia Marka Grechuty 

w 10.  rocznicę  śmierci wraz  z poprawkami wprowadzonymi… Przepraszam bardzo, 
pytanie do Biura Legislacyjnego. Czy ta propozycja jednak nie powinna być zgłoszona 
jako poprawka?

Legislator Krzysztof Karkowski:
Tak. Jeśli chodzi o Biuro Legislacyjne, to zawsze twierdziliśmy, że lepiej  jest podpisać 
taką poprawkę.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dobrze, ja podpiszę tę poprawkę. W takim razie jeszcze raz poddaję pod głosowanie. Kto 
jest za przyjęciem projektu uchwały w sprawie upamiętnienia Marka Grechuty w 10. 
rocznicę  śmierci  wraz  z przyjętą  przez Komisję  poprawką  i zmianami  językowymi? 
(18) Kto jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (0) Komisja jednogłośnie przyjęła projekt 
uchwały.
Chciałabym państwa poinformować, że ta rocznica przypada 9 października i jeste-

śmy już spóźnieni. To nie jest duże spóźnienie. Jeśli przyjmiemy jeszcze w październiku, 
to nie stanie się nic strasznego, ale byłoby dobrze, żebyśmy to przyjęli jeszcze na tym 
posiedzeniu, czyli jutro. To może oznaczać, że będzie to postępowanie skrócone, jak poin-
formował mnie pan marszałek – oczywiście, jeśli będzie na to zgoda konwentu seniorów. 
Postępowanie skrócone polega na tym, że już nie będzie debaty, tylko drugie i trzecie 
czytanie będzie przeprowadzone w piątek. Bardzo proszę, panie przewodniczący.

Poseł Krzysztof Mieszkowski (N):
Taki zbieg okoliczności, 9 października zmarł również Andrzej Wajda.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
To jakiś tragiczny dzień. Chciałabym, żeby państwo wiedzieli, że może tak się zdarzyć, 
że może nie być debaty w drugim czytaniu, tylko będzie to przeprowadzone w trybie 
skróconym, bo ważniejsze jest dla nas zachowanie terminu.
Pozostaje jeszcze ustalenie posła sprawozdawcy. Bardzo proszę – pan poseł Babinetz.

Poseł Piotr Babinetz (PiS):
Proponuję panią przewodniczącą Elżbietę Kruk.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Czy są inne kandydatury? Bardzo proszę.
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Poseł Bogusław Sonik (PO):
Przepraszam,  że nie  mogłem  być  na całości,  ale  prowadziłem  posiedzenie  Komisji 
Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych i Leśnictwa. Jako poseł z Krakowa chcia-
łem zgłosić sam siebie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Panie pośle, z Krakowa, pewnie moglibyśmy to zaakceptować do końca, gdyby nie to, że nie 
jest pan jedynym posłem z Krakowa w tym pomieszczeniu i wśród członków Komisji.

Poseł Bogusław Sonik (PO):
To już się porozumiemy między sobą, krakowianie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
W jaki sposób?

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Da nam pani 5 minut czasu, to się porozumiemy. W każdym razie byłoby dobrze, żeby 
to prezentował poseł z Krakowa.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Pan Marek Grechuta urodził się w Zamościu.

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Ale zmarł w Krakowie.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Tak,  jesteśmy w sporze i w związku z tym poddam to pod głosowanie. Poproszę pana 
posła Babinetza, żeby przeprowadził to głosowanie. Przepraszam, czy były jeszcze jakieś 
wnioski? Czy są jeszcze inne kandydatury? Bardzo proszę przekazują panu przewodni-
czącemu…

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Proponuję, żeby nie przeprowadzać głosowania. Po prostu apeluję do pana posła Babi-
netza o to, czy jest gotów zrezygnować z prezentacji. Jeżeli nie, to wycofuję swoją kan-
dydaturę.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Wycofuje pan, panie pośle, swoją kandydaturę?

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Jeżeli pan poseł podtrzymuje, że chce prezentować…

Poseł Piotr Babinetz (PiS):
Przepraszam, ale ja zgłosiłem panią przewodniczącą Elżbietę Kruk. Ja nie kandyduję.

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Przepraszam, źle zrozumiałem.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dlatego mówiłam o Zamościu, bo czuję się również związana z Markiem Grechutą tery-
torialnie, tak jak pan, panie pośle.

Poseł Bogusław Sonik (PO):
Dobrze, myślę, że to będzie godne zaprezentowanie przez panią poseł.

Przewodnicząca poseł Elżbieta Kruk (PiS):
Dziękuję bardzo. Przez pana posła byłoby równie godnie, ale chyba nie będziemy rywa-
lizować na związki emocjonalne z Markiem Grechutą. Ważne, że one są. Czy są jeszcze 
inne kandydatury? Nie ma, zatem Komisja wybrała posła sprawozdawcę.
Czy są sprawy różne? Jeśli nie ma, to dziękuję państwu bardzo. Zamykam posiedze-

nie Komisji.

Poseł Barbara Dziuk (PiS) spoza składu Komisji:
Ja też bardzo dziękuję, bo ja go kocham.


